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  مسعود صفا

چارهایجزرقابتپذیرکردنتوليدواقتصادنداریم

در معرفی خودش در وب سایت شخصی اش تنها به 
این اندازه اکتفا می کند:

تولد: 1۳4۸ نام خانوادگی: دودانگه  نام: محمود 
تحصیلات دانشگاهی:

گرای�ش  صنای�ع،  مهندس�ی   )B.Sc( لیس�انس 
برنامه ریزی و تحلیل سیس�تم ها، دانشگاه صنعتی 

شریف 1۳72 
و فوق لیسانس )M.Sc( مهندسی صنایع، دانشگاه 

صنعتی امیرکبیر 1۳7۵ 
این معرفی کوتاه، نشان از آن دارد که معاون جدید 
وزی�ر بازرگان�ی که همزمان مس�ئولیت مؤسس�ه 
مطالعات و پژوهش های بازرگانی را عهده دار است، 
دنبال ردیف کردن و طولانی کردن مسئولیت های 
دولتی اش نیست. مهندس محمود دودانگه، معاون 
برنامه ریزی و امور اقتصادي دکتر مهدی غضنفری، 
وزیر بازرگانی اس�ت که اعتقاد دارد: شفاف سازي 
و اش�اعه الگوي مناس�ب بازرگاني نوی�ن، یکي از 

مأموریت هاي اصلي این وزارتخانه است و می گوید: 
تحقق برنامه هاي وزارت بازرگاني نیازمند یک عزم 
ملي در تمامي دس�تگاه هاي کش�ور است، چرا که 
مدیریت واردات و کاهش قیمت تمام شده به تنهایي 
توس�ط وزارت بازرگاني امکان پذیر نخواهد بود. او 
وزارت بازرگان�ی را ویترین اقتص�اد ایران توصیف 
می کند و در دفاع از این وزارتخانه در برابر انتقادها 
از واردات کالا ب�ه کش�ور تأکید می کند: داش�تن 
حساس�یت نسبت به این مسئله کفایت نمي کند و 
جلوگیري از واردات بي رویه به کشور نیازمند یک 
اقدام عملیاتي و اجرایي است که ابزار آن در اختیار 
بخش ها و دستگاه هاي مختلف جامعه است و امروز 
اگر مجلس معتقد اس�ت باید جلوي واردات گرفته 
شود، بهتر است ملاحظاتي در این رابطه در برنامه 
پنجم دیده ش�ود و قوانین مورد نیاز در این برنامه 

لحاظ شود.
ب�ه گفته مع�اون وزی�ر بازرگانی، ش�نیدن آمار و 

اطلاعات واردات بس�یار تلخ اس�ت و این امر باید 
ما را نس�بت به مس�ئولیت هاي خود حساس کند، 
چرا ک�ه واردات کالاهایي که ام�کان تولید آن در 
کش�ور وجود دارد، ی�ک چالش بزرگ محس�وب 
مي ش�ود و این مسئله که مش�کل واردات از کجا 
نشأت مي گیرد، باید بررسي و آسیب شناسي شود. 
دودانگه نظ�ام توزیع کالا در کش�ور را قابل دفاع 
نمی داند و بالا بودن قیمت تمام شده در کشور را از 
چالش های پیش روی اقتصاد ایران معرفی می کند 
و در ارزیاب�ی خود از چالش ها و تنش های پیرامون 
وزارت بازرگان�ی می گوی�د: چ�اره ای ج�ز رقابتی 

کردن اقتصاد نداریم.
گفت وگوی ب�ازار بین الملل را با معاون جدید وزیر 

بازرگانی و دست راست آقای وزیر بخوانید.

  پرسش نخس�ت این است که در چه شرایطی و 
چرا مس�ئله نهضت کاهش قیمت تمام شده مطرح 
ش�د؟ و چرا وزارت بازرگانی متکفل و پیشگام این 
نهضت شده است؟ چرا که وزارت بازرگانی نه تنها 
متکفل سیاست های کلان اقتصادی کشور نیست، 
بلکه اصلا متکفل تولید هم نیست. پس چرا وزارت 
بازرگانی پیش�گام نهضت قیمت تمام ش�ده کالا و 

خدمات شده است؟
برای پاس��خ به این پرسش بهتر است به سیاست هایی 
که در طول چهار، پنج س��ال گذش��ته از سوی وزارت 
بازرگانی مطرح شده، توجه کنیم. در زمان وزارت آقای 
میرکاظمی در وزارت بازرگانی دولت نهم، مدام بر مقوله 
بهره وری تأکید خاص می ش��د و از نظر وزارت بازرگانی 
این مسئله حائز اهمیت اس��ت. یک بررسی اجمالی از 
تحولات 45 سال گذش��ته اقتصاد ایران نشان می دهد 
ما در شاخص ارتقای بهره وری، نه تنها رشد قابل توجهی 
در مقایسه با کشورهای دیگر نداشته ایم، بلکه یک روند 
نزولی را هم تجربه کرده ایم و این برای آینده اقتصادی 
کش��ور خیلی مناسب نیست، بویژه اینکه قرار است در 
افق س��ند چش��م انداز 1404 ما به ق��درت اول منطقه 
از نظر اقتصادی برس��یم و در بعض��ی از بازارها و بویژه 
کالاهای دارای مزیت، دست برتر داشته باشیم، اما این 
جایگاه بهره وری اصلا مناسب نیست و به همین خاطر 
در سیاست های کلی برنامه چهارم و پنجم توسعه کشور 
بر ضرورت ارتقای بهره وری به عنوان یکی از شاخص های 
رش��د اقتصادی تأکید شده اس��ت. اما وقتی به ساختار 
اقتصاد ایران نگاه می کنیم، می بینیم مسائل و مشکلاتی 
که درون بنگاه ها و بیرون آنها وجود دارد، باعث ش��ده 
اس��ت قیمت تمام شده کالا و خدمات ایرانی بالا باشد و 
رقابت پذیر نباشد، چرا که رقابت پذیری کالا و خدمات 
یک مسئله حیاتی و متغیر مهم در بازارهای جهانی است 
و در اقتصاد و ش��رایط جدید حاکم بر بازارهای جهانی، 
اگر اقتصاد یک کش��ور رقابت پذیر نباشد، در درازمدت، 
ن��ه تنها بازار داخلی خ��ود را بناچار در اختیار کالاهای 
خارجی قرار خواهد داد، بلکه نمی تواند در بازارهای دیگر 
خارجی حضور فعالی داشته باشد و این مسئله علامت 
بزرگ��ی در برابر اهداف کلان اقتصادی، از جمله رش��د 
اقتصادی بالا، توس��عه صادرات غیرنفتی، ایجاد اشتغال 
و متغیره��ای دیگر مورد انتظار ق��رار می دهد. بنابراین 
می بینید که دغدغه رقابت پذیری و ارتقای بهره وری در 
وزرات بازرگانی دولت نهم، در دولت دهم هم در محور و 
فاز جدیدی پیگیری شد که تحت عنوان نهضت کاهش 

قیمت تمام شده کالا و خدمات مطرح شد.

  وزارت بازرگانی در این هدف فقط دغدغه رقابت 
دارد، ی�ا اینک�ه هدف ه�ای دیگری را ه�م دنبال 

می کند؟
اساس��ا وزارت بازرگان��ی معتق��د اس��ت چ��اره ای جز 

دفاع از ویترین اقتصاد کشور در برابر چالش ها و تنش ها
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رقابت پذیری تولید و اقتص��اد نداریم و در دنیای امروز 
یا باید اقتصاد کش��ور رقابت پذیر باش��د، ی��ا بناچار در 
گردابی که دیگران ایجاد کرده اند، خواهیم افتاد و عملا 
کشورهای دیگر گوی سبقت را از ما می ربایند و بناچار 
بای��د بازار داخلی و خارج��ی را ترک کنیم. در این فضا 
بود که موضوع نهضت کاهش قیمت تمام ش��ده مطرح 
ش��د و هدف واقعی وزارت بازرگان��ی حمایت از تولید 
داخل است، البته اگر حمایت از تولید به صورت واقعی 
دنبال نش��ود، انتظارات غیرواقعی از بخش های مختلف 
اقتصادی ش��کل خواهد گرفت. پس یکی از انگیزه های 
اصلی، رقابت پذیر کردن بنگاه ها و دوم حمایت از تولید 
داخل در جهت توس��عه صادرات غیرنفتی بود. از طرف 
دیگر با واقعیت های مختلف درونی و بیرونی هم مواجه 
بودیم و هس��تیم. ما یک تصمی��م مهم ملی گرفته ایم؛ 
الحاق به س��ازمان جهانی تجارت. اگر نتوانیم سازوکار، 
تمهیدات و آمادگی های لازم را برای عضویت در سازمان 
جهان��ی تجارت پیدا کنیم، طبیعتا نمی توانیم عضویت 
هدفمند، هوشمندانه، و تأثیرگذاری برای اقتصاد کشور 
به دس��ت آوریم. پس حتما باید روی قیمت و کیفیت 
به عنوان دو متغیر اصلی در اقتصاد و تجارت کار کنیم 
و برای الحاق به س��ازمان جهانی تجارت کاهش قیمت 
تمام ش��ده کالاه��ا و رقابت پذیری کالاه��ا در بازارهای 

جهانی مهم است.

  کاهش قیمت تمام ش�ده با اجرای قانون هدفمند 
کردن یارانه ها و سیاس�ت های کلی اصل 44 قانون 

اساسی ارتباطی دارد، یا نه؟
هدف دول��ت  از هدفمند کردن یارانه ها واقعی ش��دن 
قیمت هاست، چرا که با هدفمند شدن یارانه ها و واقعی  
ش��دن قیمت ها اقتصاد کشور می تواند رقابتی شود. در 
چنین شرایطی تعدادی از بنگاه ها و بخش هایی از اقتصاد 
ما دچار تنش خواهند شد و برای به حداقل رساندن این 
تنش و اینکه بنگاه ها شرایط و مزیت مناسبی برای ادامه 
کار پیدا کنند، بناچار باید دنبال کاهش اتلاف ها برویم 
و روی دیگ��ر کاهش قیمت تمام ش��ده، نهضت کاهش 
اتلاف ه��ا در اقتصاد ملی، هم در س��طح کلان و هم در 
سطح خرد، است. در بخش کشاورزی، صنعت و توزیع 
دچار اتلاف های سهمگین و چالش های زیادی هستیم 
که قیمت تمام شده کالا و خدمات را بالا برده است. حتی 
می خواهم بگویم در سطح سیاست های کلان اقتصادی 
ناهماهنگی هایی وجود دارد که قیمت تمام ش��ده کالا 
و خدم��ات را افزایش می ده��د و درون بنگاه ها هم، با 
ناکارآمدی های س��اختاری، مدیریت��ی، تکنولوژیکی و 
فرهنگی روبه رو هس��تیم. بس��یاری از بنگاه ها از ضعف 
نیروی توانمن��د و متخصص رنج می برن��د و بهره وری 
نی��روی کار ما در بنگاه ها وضعیت مناس��بی ندارد. اگر 
بخواهیم به استقبال هدفمند کردن یارانه ها برویم، باید 
متغیرهای اقتصادی که روی قیمت و کیفیت محصولات 
تولیدی بنگاه ها اثر می گذارد، مورد بررسی قرار گیرد و 
آنها را مدیریت کنیم. حتی اگر ابلاغ سیاست های کلی 
اص��لاح الگوی مصرف و اجرای سیاس��ت های اصل 44 
قانون اساس��ی را در نظر بگیریم، چاره ای جز تن دادن 
به الزامات نهضت کاهش قیمت تمام شده نداریم و باید 
بنگاه ه��ا کارآمدتر و بهره ورتر ش��وند. اگر هم بخواهیم 
ش��عار اصلاح الگوی مصرف را، هم درسطح خرد و هم 
در سطح کلان، پیگیری کنیم، گریزی از اینکه به سمت 
ش��کار اتلاف ها برویم، نداریم و بهترین راه برای اصلاح 

الگوی مصرف، شکار اتلاف ها خواهد بود.

  در اجرا و تدوی�ن راهکارهای کاهش هزینه های 
تولی�د کالا و خدم�ات چه مراحلی را پش�ت س�ر 

گذاشتید؟
اولین اقدامی که باید صورت می گرفت تا شعار کاهش 
قیمت تمام ش��ده به نهضت تبدیل ش��ود، این بود که 
کمیت��ه ای با حضور نمایندگان منتخب دولتی و بخش 

خصوصی تش��کیل ش��ود. این کمیته بر اساس مصوبه 
کمیس��یون اقتصادی دولت تشکیل شد و نمایندگانی 
از هم��ه وزارتخانه ها و دس��تگاه های مس��ئول و البته 
مش��ارکت جدی فعالان بخش خصوصی و نمایندگان 
منتخب اتاق ه��ای بازرگانی و صنای��ع و معادن به کار 
ادامه دادند. این کمیته 25 نفره با رویکرد بهبود فضای 
کسب وکار و توسعه فضای رقابتی، فرآیند تأمین، تولید، 
توزی��ع، حمل ونقل و صادرات را به عنوان پنج حلقه در 
زنجیره کلان اقتصاد برای کاهش قیمت تمام شده کالا 
و خدمات  هدف قرار داد و بعد از برگزاری نشست های 
طولانی با کارشناس��ان مختلف به 130 راهکار رسید و 
تکالیف دستگاه های مسئول و همکار هم احصاء شد و 
تقسیم کار انجام شد. به طور مثال، در ایجاد پنجره واحد 
تجاری، وزارت بازرگانی مسئولیت دارد و در صدور مجوز 
برای بانک های خارجی مسئولیت با بانک مرکزی است 
و سایر دس��تگاه های ذی ربط به عنوان همکار شناخته 

می شوند.

  آیا این 1۳0 راهکار مصوب و نهایی شده است؟
بس��ته سیاس��تی کاهش قیمت تمام ش��ده در کمیته 
تخصصی قیمت جمع بندی و نهایی شد و به کمیسیون 
اقتص��ادی دولت رفت و در نشس��ت اخیر کمیس��یون 
اقتصادی دولت مقرر ش��د، چون بررس��ی و اجرای این 
راهکارها نیاز به زمان بیشتری دارد، این راهکارها دوباره 
سطح بندی شود و اولویت ها مشخص شود و پس از یک 
ماه این بسته سیاس��تی به کمیسیون اقتصادی دولت 

ارسال شود.

  س�طح بندی راهکارهای 1۳0 گانه چگونه خواهد 
بود؟

برخی از این راهکارها درون دس��تگاهی است و در یک 
وزارتخانه و یا دستگاه اجرایی قابل اجراست و نیازی به 
مصوبه دولت و یا مجلس ندارد و با هماهنگی سیاست ها، 
قابل اجراست. دسته دوم راهکارها نیاز به مصوبه دولت و 
تأمین منابع دارد که باید مراحل خودش را سپری کند 
و این دسته از راهکارها هم نیاز به تخصیص بودجه دارد 
و هم همکاری بین بخش��ی را می طلبد و باید حدود و 
ثغور وظایف و اختیارات هر یک از دس��تگاه ها مشخص 
شود. دسته سوم، حتما نیاز به مصوبه قانونی مجلس و 
اصلاح قوانین و مقررات دارد، مثل اصلاح قانون کار که 
هزینه های زیادی در قیمت تمام شده کالاها و خدمات 
دارد و همگان نس��بت به ناکارآم��دی این قانون اذعان 
دارند و باید در مجلس اصلاح شود، یا مسئله ساماندهی 
تعطیلات رس��می کش��ور به عنوان یکی از متغیرهای 
اثرگذار بر قیمت تمام شده باید از طریق مجلس صورت 
گیرد و اتفاقا بخش خصوصی در این زمینه بیشتر دنبال 

سامان دادن به تعطیلات است.

  این راهکارها تا چه اندازه به سیاس�ت های کلان 
اقتصادی، نظیر سیاس�ت های پولی، مالی و تجاری 
برمی گردد و جغرافیای ترس�یم شده برای کاهش 
هزینه های تولید چه میزان اصلاح قوانین عادی را 
ش�امل می شود و تا چه اندازه به اصلاح سیاست ها 
و س�اختارهای اقتص�ادی دول�ت؟ به بی�ان دیگر، 
عمده تری�ن چالش�ی که فع�الان اقتص�ادی با آن 
مواجه هس�تند و قیمت تمام شده کالاها و خدمات 

را بالا می برد، چیست؟
تمام تلاش ما در فرآیند نهضت کاهش قیمت تمام شده 
کالاها وخدمات این است که سعی نکنیم واقعیت های 
اقتصادی کشور را، چه از نظر دولت و چه از نظر بخش 
خصوصی، پنهان کنیم و یا اینکه بخواهیم مش��کلات 
بخش های مختلف را نادی��ده بگیریم. حتی می خواهم 
بگویم در تعامل خوبی که با بخش خصوصی داش��تیم، 
به این نتیجه رس��یدیم که بخش خصوصی بیشترین 

اعتماد را به این برنامه و نهضت نشان داد و سعی کردیم 
اشکالاتی را که در ساختار سیاست های کلان اقتصادی 
وجود دارد، احصا کنیم و اگر فضای کسب وکار در حوزه 
سیاست های پولی، ارزی و بانکی و بیمه ای و مالیاتی و 
گمرک و نظایر آن اشکالی دارد، باید به سمت حل این 
مشکلات برویم و دولت به دنبال اصلاح این موارد است 
و در ط��رح تحول اقتصادی ه��م، همین رویکرد حاکم 
اس��ت. از س��وی دیگر، بخش خصوصی هم قبول دارد 
که در بنگاه های اقتصادی به دلایل مختلف ناکارآمدی 

وجود دارد که باید برطرف شود.

  ش�اید در طول ۳1 سال اخیر، برای نخستین بار 
است که از نظرات بخش خصوصی در تصمیم سازی 
و تصمیم گیری در س�طح کلان استفاده می شود و 
اتفاقا بخ�ش خصوصی هم جدی تر وارد ش�ده که 
این رویکرد قابل تحس�ین است. اما دغدغه اصلی 
این است که آیا درون دولت و دستگاه های دولتی 
انسجام و اتفاق نظر بر سر کاهش هزینه های تولید 
وج�ود دارد، ی�ا خیر؟ آیا این تضمی�ن وجود دارد 
که آس�یب های گذش�ته که دس�تگاه های دولتی 
مش�کلات اقتصادی را در مواردی به یکدیگر پاس 
می دادند، تکرار نشود و خود را پشت این دیوارها 
پنه�ان نکنند؟ آیا دس�تگاه های اجرای�ی در مقام 
اجرای سیاس�ت ها و برنامه های ترسیم شده پشت 
همدیگ�ر را خالی نخواهند کرد و مس�ئولیت پذیر 

باقی می مانند؟
این یک س��ئوال کلیدی اس��ت و ما در فرآیند بررسی 
راهکاره��ای کاهش قیمت تمام ش��ده کالاها دو تجربه 
خوب را شاهد بودیم و امیدوارم در اجرا هم این مسئله 
تحقق پیدا کند. تجربه شیرین اول این بود که با بخش 
خصوص��ی، به رغم ذهنیت منفی ای ک��ه از ابتدا وجود 
داش��ت، به تعامل بسیار خوبی رسیدیم. یادم هست در 
روزه��ای اول که به عنوان نماینده وزارت بازرگانی این 
مس��ئله را در اتاق های بازرگانی مطرح کردم، خیلی از 
اعضای اتاق حرف ها و انتقادهای تندی را مطرح کردند و 
حتی عنوان می کردند که دوباره می خواهید سیاست های 
گذشته و بگیر و ببند و تعزیرات و بازرسی را برگردانید 
و در همان ابتدا دچار چالش زیادی بودیم، اما در ادامه 
کار در اثر یک تعامل بسیار مثبت، به نقطه ای رسیدیم 
که انصافا باید بگویم اتاق بازرگان��ی از وزارت بازرگانی 
جلوتر اس��ت. اینکه ذهنیت منف��ی ابتدایی به رابطه و 
تعامل مثبت تبدل ش��د، تجربه ش��یرینی است. اتفاق 
دیگ��ر در کمیته تخصصی دول��ت رخ داد که با حضور 
نماین��دگان وزارتخانه ها و دس��تگاه های اجرایی برگزار 
ش��د و ما دنبال این بودیم که فضای بحث را باز کنیم 
که چرا نهضت کاهش قیمت تمام ش��ده مهم است؟ در 
همان جلسه نمایندگان بسیاری از دستگاه های اجرایی 
عنوان می کردند وزارت بازرگانی اصلا چه کاره است که 

می خواهد این بحث را عنوان کند؟

  یعنی از همان ابتدا درون دستگاه های اجرایی و 
بین نمایندگان دولتی ذهنیت منفی وجود داشت؟

بل��ه! نماین��دگان بخش کش��اورزی اعتقاد داش��تند، 
خودشان نس��بت به مسئولیت ش��ان واقفند، یا وزارت 
صنایع و معادن خود را متولی تولید صنعتی می دانست 
و در بخ��ش حمل ونقل و س��ایر حوزه ه��ا این ذهنیت 
وجود داشت. اصلا ذهنیت غالب این بود که ما دستگاه 
مستقلی هستیم که می توانیم مشکلات حوزه تخصصی 
خودمان را برطرف کنیم و ذهنیت منفی قوی هم وجود 
داش��ت که چرا شما به عنوان وزارت بازرگانی در حوزه 
وظایف دیگر وزارتخانه ها وارد شده اید و دخالت می کنید 
و حتی مسئله جدی تر این بود که بسیاری از نمایندگان 
دستگاه های اجرایی می گفتند ما به بهترین شکل ممکن 
داریم کار می کنیم و به وظایف مان عمل می کنیم و بهتر 
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از این و بیش��تر از این نمی شود هزینه ها را کاهش داد 
و حتی برخی دستگاه های دولتی می گفتند باید دنبال 
ارتقای کیفیت باش��یم و دیگر نمی ت��وان روی کاهش 
قیم��ت فکر کرد. این چال��ش و ذهنیت در همان ابتدا 
وج��ود داش��ت، اما در نتیجه تعامل مس��تمر با تمامی 
دس��تگاه ها به یک مفاهمه خوب رس��یدیم که مسئله 
کاهش قیمت تمام شده، یک دغدغه ملی است و اگر چه 
وزارت بازرگانی این مس��ئله را مطرح کرده، باید قبول 
کنیم دغدغه ملی اس��ت و درد مش��ترک. سرانجام به 
اینجا رسیدیم که رفع دغدغه و درد مشترک، همکاری 
مش��ترک می طلبد و شاید هر دس��تگاه دولتی اعتقاد 
داش��ته باش��د، کار خودش را بخوبی انجام می دهد، اما 
برآیند و نتیجه اقدامات همه لزوما مطلوب نیست و باید 
دور هم بنشینیم و بهینه سازی اقدامات را به طور جدی 

و عملیاتی دنبال کنیم.

  یعن�ی با ای�ن رویک�رد وزارت بازرگانی به جای 
نگ�رش  ایج�اد  دنب�ال  بخش�ی گرایانه،  نگ�رش 
فرابخش�ی برای حل مس�ائل مختل�ف در فرآیند 

کاهش هزینه تولید و ارائه خدمات بود؟
درست است، چرا که وزارت بازرگانی به عنوان ویترین 
و پیشخوان اقتصاد ایران توانست به جایگاهی برسد که 
بتواند به صورت فرابخشی عمل کند. نتیجه تلاش همه 
وزارتخانه ها و دس��تگاه های متولی تولید، نظیر وزرات 
صنایع و معادن و کشاورزی و حتی برآیند سیاست های 
کلان وزارت اقتصاد و دارایی و بانک مرکزی در ترسیم 
راهبردهای مال��ی و پولی و حتی وزارت نفت به عنوان 
پشتیبان اقتصاد ملی این است که کالا با قیمت مناسب 
و کیفیت مطلوب به دست مصرف کننده برسد. اما متولی 
این مسئله که کالا با وضعیت مطلوب، کیفیت و قیمت 
مناسب در زمان مناسب به دست مصرف کننده برسد، 
وزارت بازرگانی است و از این رو، ما اعتقاد داریم، ویترین 
اقتصاد کش��ور وزارت بازرگانی است و به طور طبیعی 
اگر وزارت بازرگانی بخواهد این نقش را خوب ایفا کند، 
بای��د حلقه های فرآیند تولید و عرضه کالا و خدمات به 
وظایف خودش��ان عمل کنند و وزارت بازرگانی از این 
منظر نمی تواند نسبت به فرآیند تولید و شرایط حاکم 

بر آن بی توجه باشد.

  اش�اره کردید، وزارت بازرگانی به عنوان ویترین 
اقتصاد ایران مطرح است و طبیعی است که مردم 
و اف�کار عموم�ی این انتظار را داش�ته باش�ند که 
وقتی تغییر قیمتی ی�ا کیفیتی در بازار هر کالایی 
رخ می ده�د، وزرات بازرگان�ی پاس�خگو باش�د و 
خیل�ی از وزارتخانه ه�ای دیگ�ر در تی�ررس این 
انتقادهای رس�انه ای و مردم قرار ندارند؛ از همین 
منظ�ر، می خواهم به مس�ئله دیگری بپ�ردازم که 
ای�ن روزها خیلی مورد توج�ه و در کانون انتقادها 
از وزارت بازرگانی ق�رار دارد، آن هم بحث واردات 
کالاه�ا. کار به جایی رس�یده که تلقی عمومی این 
اس�ت که تمامی واردات به دس�تور ش�خص وزیر 
بازرگان�ی انج�ام می ش�ود و دیگ�ر وزارتخانه ه�ا 
طرف�دار تولید داخلی هس�تند. غرض از طرح این 
بحث آسیب شناس�ی نظ�ام واردات ایران اس�ت. 
اینکه اصلا چ�را واردات صورت می گیرد و چگونه 
اج�ازه واردات ب�ه کش�ور صادر می ش�ود و تا چه 
ان�دازه می توانیم با ابزار تعرفه، واردات را مدیریت 
کنیم؟ بسیاری اعتقاد دارند در بحث کاهش قیمت 
تمام ش�ده، واردات گس�ترده کالا باع�ث آس�یب 
دیدن تولید داخل و کاهش ظرفیت تولید داخلی و 

افزایش هزینه های تولید می شود.
ابت��دا باید قبول کنیم ذهنیتی که در بین مردم و افکار 
عمومی ش��کل گرفته، برخواس��ته از تلقی نادرست از 

فرآیند چرایی و چگونگی واردات است. ابتدا باید به این 
پرسش پاسخ داده شود که چرا واردات صورت می گیرد 
و واردات در چه فرآیندی و چگونه رخ می دهد. پاس��خ 
دقیق و روشن به این دو سئوال باعث می شود نقش و اثر 
دستگاه ها و وزارتخانه های دیگر هم در امر واردات روشن 
و شفاف ش��ود و اگر اشکالی در واردات برخی از کالاها 
وج��ود دارد، به دس��تگاه ذی ربط، اعم از دس��تگاه های 
متولی تولید یا دستگاه های متولی سیاست های کلان، 
هش��دار و تذکر داده ش��ود. می خواهم بگویم اگر ما به 
دنب��ال تعادل در بازار و اتکای بیش��تر به تولید داخلی 
هس��تیم، باید حتما تولید داخلی را رقابتی کنیم، چرا 
که اگر تولید رقابتی نباشد، مصرف کننده کالا حقوقی 
دارد که نمی توان آن را نادیده گرفت. اگر مصرف کننده 
داخلی از تولی��د یک محصول یا کالای داخلی رضایت 
داشته باش��د، می توانیم به طور نس��بی امیدوار باشیم 
مصرف کنن��ده خارج��ی ه��م از کالای ایرانی رضایت 
داشته باشد. اینجاست که نگاه تولیدمحور بودن وزارت 
بازرگانی توأم با رقابت پذیری کالاها مفهوم پیدا می کند 
و اگر وزارت بازرگانی ش��عار کاهش قیمت تمام ش��ده 
کالاه��ا را مطرح می کند و قبل از آن بر ضرورت ارتقای 
بهره وری تولید ملی تأکید می شد، زمانی این سیاست 
و این برنامه توجیه پذیر و معطوف به نتیجه خواهد بود 
که علاقه ای و تمایلی برای واردات در بازار داخلی وجود 
نداشته باشد. اصلا چه دلیلی داشت که وزارت بازرگانی 
مس��ئله کاهش هزینه تولید را مطرح کن��د؟ بگذارید 
بصراحت بگویم، دغدغه و حساس��یت وزارت بازرگانی 
نس��بت به رقابت پذیری کالاهای داخلی و اینکه کالای 
خارجی براحتی بازار داخلی را مورد هجمه قرار ندهند، 
اگر نگوییم بیشتر از سایر دستگاه ها و وزارتخانه هاست، 

قطعا کمتر هم نبوده است.

  اما نگفتید چرا واردات صورت می گیرد و چگونه؟
واردات زمانی اتفاق می افتد که در برخی از کالاها اصلا 
تولی��د داخلی نداریم و طبیعی اس��ت که وقتی به یک 
کالایی در کشور نیاز داریم، اما آن کالا تولید نمی شود، 
واردات توجیه پذی��ر می ش��ود. دس��ته دوم از کالاهای 
وارداتی زمانی رخ می دهد که آن کالاها در داخل کشور 
تولید می شود، اما میزان تولید کافی نیست و پاسخگوی 
نیازها نیس��ت و در یک فضا و اقتص��اد باز، تقاضا برای 
کالا در ش��رایط کمب��ود ب��ا واردات جبران می ش��ود. 
دس��ته س��وم از کالاهای وارداتی زمانی رخ می دهد که 
ما ش��اهد اختلاف قیمتی هستیم، یا قیمت و کیفیت 
کالای داخلی با کالای خارجی تفاوت فاحش دارد. این 
هم یک منشأ واردات اس��ت. گاه می بینید قیمت یک 
کالای ایرانی 100 واحد است، اما کالای مشابه خارجی 
با همان کیفیت و یا حتی کیفیت بهتر با وجود تحمیل 
هزینه های حمل ونقل، گمرک و نظایر آن بین 70 تا 80 
واحد تمام می شود، در این شرایط ما شاهد واردات این 

کالا هستیم.

  اعتق�اد داری�د ک�ه بالا ب�ردن تعرفه ه�ا جواب 
نمی دهد؟

ب��ه هر میزان که تعرفه ها را بالا ببرید، آن هم به صورت 
غیر منطقی، قاچاق کالا توجیه پذیر و تش��دید خواهد 
ش��د و ما در این زمینه تجربه ه��ای گوناگون داریم که 
در صورت تش��دید قاچاق نه تنها دولت نفعی نمی برد 
و از دریافت حقوق ورودی کالاها محروم می شود، بلکه 
شاهد شکل گیری یک بازار غیررسمی کالاهای قاچاق 
خواهیم بود. باز هم تأکید می کنم اینکه ما شاهد تفاوت 
کیف��ی و قیمتی کالای داخلی و خارجی هس��تیم، باز 
هم به همان موضوع اصلی بحث، یعنی نهضت کاهش 
هزینه های تولید، می رسیم و این مسئله باید به صورت 

ریشه ای حل شود.

  شفاف تر توضیح می دهید؟

اجازه دهید مثالی بزنم. ما سیاستی داریم تحت عنوان 
سیاست ارزی. من اصلا کاری ندارم که قیمت ارز پایین 
اس��ت، یا بالا، اما می خواهم ش��فاف بگویم که سیاست 
ارزی م��ا به واردات کمک می کند و واردات را تش��ویق 
می کند. حال سئوال این است که آیا سیاست های ارزی 

در اختیار وزارت بازرگانی است؟

  اتفاقا منش�أ اختلاف ها همینجاس�ت. می خواهم 
بگوی�م ما به جای سیاس�ت کنت�رل واردات، باید 
به دنبال مدیریت واردات باش�یم، چرا که سیاست 
کنت�رل واردات، از طری�ق ابزاره�ای تعرف�ه ای یا 
محدودیت های فیزیکی در نقاط مرزی، به تشدید 
قاچاق و ایجاد هزینه های بیش�تر منجر می ش�ود، 
اما بر اس�اس منطق مدیریت واردات ما می توانیم 
سیاس�ت های کلان اقتصادی را به گونه ای طراحی 
کنی�م ک�ه واردات غیرض�رور و بی کیفیت توجیه 
اقتص�ادی نداش�ته باش�د. اجازه دهید ش�فاف تر 
بگوی�م، وزارت بازرگانی باید به دنبال افزایش نرخ 
ارز باش�د. چ�را وزارت بازرگانی در ای�ن موارد از 
خودش سلب مس�ئولیت نمی کند و اجازه می دهد 
کلاف س�ر در گ�م واردات پیچیده تر ش�ود و بقیه 
دس�تگاه ها خودش�ان را پش�ت وزارت بازرگان�ی 

پنهان کنند؟
ارز ی��ک نهاده در اقتصاد اس��ت و ن��رخ آن متأثر از )و 
تأثیرگذار بر( س��ایر متغیرهای اقتصادی است. یکی از 
ای��ن متغیرها نرخ تورم اس��ت، یکی دیگ��ر از متغیرها 
اشتغال  اس��ت، یکی دیگر صادرات اس��ت، یکی دیگر 
واردات  اس��ت و... اگر ما به دنبال تدوین سیاست ارزی 
درستی هستیم، باید همه متغیرهای اقتصادی را با هم 
و به صورتی یکپارچه ببینیم و اثرات متقابل این متغیرها 
را ب��ا هم و با نرخ ارز تحلیل کنیم و سیاس��ت منطقی 
ن��رخ ارز را تدوین و عملیاتی کنی��م، از طرف دیگر، در 
مورد سیاست های تعرفه ای نیز کمیسیون ماده یک باید 
رویکرد هوشمندانه ای اتخاذ کند و دستگاه ها و نهادهای 
متولی واردات وظایف و مسئولیت های خود را به صورتی 
مناسب انجام دهند. با توجه به اینکه در کمیسیون ماده 
یک مق��ررات واردات و صادرات، می��زان تعرفه کالاها 
تعیین می شود و 9 دستگاه برای سیاست های تعرفه ای 
در این کمیسیون نقش آفرینی می کنند، ضروری است، 
طبق قانون، در مورد مدیریت هوشمند واردات هم دقت 
لازم را داش��ته باشند و وظایف و تکالیف قانونی خود را 
انج��ام دهند. وزارت بازرگانی هم به عنوان یکی از اعضا 
که مسئولیت هماهنگی و مدیریت کمیسیون را دارد و 
فرآیند اداری و تشریفات قانونی واردات را دنبال می کند، 
بتواند بر اس��اس  دیدگاه های اعض��ا وظایف خود را به 

صورت مناسب انجام دهد.
اگر چه در کش��ور ما از سیاست تعرفه ای در حد بسیار 
زیاد اس��تفاده ش��ده و ایران در بین 170 کش��ور رتبه 
چه��ارم را در بالا ب��ودن نرخ تعرف��ه دارد و طبیعتا در 
صورت افزایش بیشتر نرخ تعرفه قاچاق نیز توجیه پذیری 
بیشتری پیدا خواهد و در این شرایط هم حقوق دولت و 
هم حقوق مردم به لحاظ ورود کالاهای بدون کیفیت و 

استاندارد تضییع خواهد شد.

  حتی برخی گزارش های تأیید نش�ده حکایت از 
آن دارد که در یک س�ال بی�ش از 19میلیارد دلار 
کالای قاچاق به کش�ور وارد شده یا از کشور صادر 

شده است.
بگذارید به یک نکته دیگر اش��اره کنم. درست است که 
میانگین تعرفه های ایران بالاس��ت، اما نرخ مؤثر تعرفه 
در کشور ما طی دو، سه سال اخیر به 11درصد رسیده 
است، یعنی کالاهایی که تعرفه آنها بالا باشد، به صورت 
غیررسمی و قاچاق وارد می شود و ما شاهد انواع کالای 
قاچاق در سطح بازار هستیم. از سوی دیگر واردات مواد 
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اولیه که از تعرفه پایین تری برخوردار است، از مبادی 
رسمی کشور وارد می ش��ود و اتفاقا دولت هم حقوق 
ورودی ای��ن گونه کالاها را دریافت می کند. پس باید 
مجموعه ای از سیاست ها و برنامه ها در یک بسته جامع 
پیش بینی شود که نه تنها قاچاق کالا توجیه نداشته 

باشد، بلکه مدیریت واردات را به ارمغان آورد.

  فرایند واردات در کشور ما چگونه است؟
درس��ت اس��ت که به اشتباه اس��م وزارت بازرگانی با 
واردات گ��ره خ��ورده، ام��ا اگر نگاه سیس��تماتیک و 
عمیق ب��ه فرایند واردات داش��ته باش��یم، می بینیم 
بیش از 30 دس��تگاه و نهاد تخصص��ی درباره واردات 
کالاهای مختلف ش��رایط تعیین می کنند، الزمات را 
مش��خص می کنند، مجوز واردات صادر می کنند و یا 
وظیفه کنترل و ترخیص کالاهای وارداتی را دارند که 
می توانن��د در بخش های مختلف فرآیند واردات ورود 
پیدا کنند و اعمال مدیریت کنند. از بین حدود 6900 
ردیف تعرفه ای ورود کالاهای بیش از نیمی از ردیف ها 
منوط به مجوز یا گواهی دستگاه های تخصصی، مثل 
کشاورزی و بهداشت است. در مورد سایر ردیف ها هم 
باید ضوابط عام ورود کالا به کش��ور رعایت شود. اگر 

چه در مورد همین دسته از کالاها هم در صورت اعلام 
نظر دستگاه های تخصصی امکان تعیین ضوابط خاص 
وجود دارد و می توان به لحاظ شرایط ورود سخت گیری 
بیش��تری اعمال کرد. به عبارت روش��ن تر، یعنی هیچ 
کالایی نمی توانید در بازار پیدا کنید، مگر اینکه یک نهاد 
یا دستگاه تخصصی اجازه ورود این کالا را داده باشد، یا 
ضابطه مشخصی برای آن اعمال کرده باشد. البته ورود 
غیررسمی کالا که کم هم نیست، در این چارچوب قرار 

نمی گیرد و باید از آن جلوگیری شود.

  یکی از وزیران پیش�ین بازرگانی پیشنهاد کرده 
اس�ت برای مدیری�ت بهتر واردات به کش�ور بهتر 
اس�ت ش�ورای هماهنگ�ی تنظیم ب�ازار و واردات 
تش�کیل شود تا وزارت بازرگانی به عنوان مسئول 
ثبت س�فارش ناچار نباشد در قبال هجوم واردات 
پاس�خگو باش�د. تا چه اندازه تش�کیل این شورا 
می تواند باعث بهبود وضعیت و ساماندهی واردات 

و مسئولیت پذیری همه دستگاه ها شود؟
ه��ر چند این رویکرد، رویکرد خوبی اس��ت که بتوانیم 
ش��ورای هماهنگی داشته باش��یم که سیاست گذاری 
کلان در حوزه واردات را س��امان دهد، این یک فرایند 
زمان بر اس��ت و هماهنگ کردن دس��تگاه های مختلف 
دشوار خواهد بود. معتقدم اگر چه بند ز ماده 33 قانون 
برنامه چهارم اجازه جلوگیری از واردات را نداده است و 
مجلس می توان��د در این خصوص تمهید بهتری اتخاذ 
کند، همین قوانین و مق��ررات و چارچوب موجود هم 
به دس��تگاه های تخصصی اجازه اعمال ملاحظات فنی 
را داده و ام��کان جلوگی��ری از واردات ب��ا دلای��ل فنی 
امکان پذیر اس��ت. فقط باید این احساس مسئولیت در 
دستگاه های تخصصی بیشتر ش��ود و طبق مقررات به  
وظایف خود عمل کنند، در این صورت، مشکلی به نام 

واردات و آسیب به تولید داخلی را شاهد نخواهیم بود.

  اشکال از کجاست؟
همه کالاها باید متولی مشخص داشته باشند تا در مورد 
ورود آنها اعلام نظر کند. از طرف دیگر، در مورد  برخی 
از کالاهایی که متولی مشخص دارد، دستگاه ها در مورد 
ورود آنها ش��رایطی را وضع نکرده اند که باید این اتفاق 
رخ دهد. از طرف دیگر استانداردهای ما استانداردهای 
کافی و به روز نیست، مثل اتفاقی که درباره برنج رخ داد. 
اگر استانداردها کامل و کافی و به روز بود، مشکلی به نام 
برنج های آلوده مطرح نمی ش��د. بنابراین استانداردهای 

کالاها باید گسترش یابد و به روز شود.

  فک�ر می کنید به جای بازی ک�ردن با تعرفه ها و 
بلندتر ش�دن دیوار تعرفه ها اگر نرخ ارز را بتدریج 
افزای�ش دهیم، مانع جدی در برابر واردات ارزان و 

بی کیفیت ایجاد خواهد شد؟
اصلاح نرخ ارز و افزایش تدریجی آن، اثرات مثبت تری 
نسبت به افزایش تعرفه ها خواهد داشت، چرا که اصلاح 
نرخ ارز باعث رقابت پذیر شدن صنعت و تولید می شود، 
اما دست کاری تعرفه ها باعث محدود شدن رقابت پذیری 
می شود و قاچاق را تشدید می کند. البته تعیین نرخ ارز 

ملاحظات خاص خود را دارد.

  یک�ی از چالش ه�ای عم�ده پی�ش روی وزارت 
بازرگانی، تنظیم بازار داخلی اس�ت و البته تنظیم 
بازار، ب�دون وجود کالای کافی نمی ش�ود و وقتی 
ش�اهد کمبود کالا در داخل هس�تیم و اتلاف های 
زیادی در چرخه اقتصاد کش�ور رخ می دهد، چاره 
این اس�ت که برای پاس�خ به نی�از مصرف کننده و 
جلوگی�ری از کمبود کالا بخش�ی از نیاز داخلی از 
خ�ارج وارد ش�ود. وقتی از ن�گاه مصرف کننده به 
مسئله می نگریم، این پرس�ش مطرح می شود که 
اگر واردات محصولات کش�اورزی بی رویه اس�ت، 
با وجود ادع�ای واردات بی رویه، قیمت محصولات 
کش�اورزی برای مصرف کننده بالاس�ت و اگر این 
واردات صورت نگیرد، طبیعتا قیمت باز هم افزایش 
خواه�د یافت. اینجاس�ت که تع�ادل و توازن بین 
حقوق مصرف کننده و تولیدکننده به هم می خورد 
و ما ناچار می شویم سازمان های نظارتی و کنترلی 
دولتی، نظیر س�ازمان بازرسی و تعزیرات را ایجاد 
کنیم، در حالی که در دنیا س�ازمان های حمایت از 
بازار و مصرف کننده، نهادهای غیردولتی هستند و 
اثر فوق العاده ای ب�ر بازار دارند. این تناقض و عدم 

تعادل را چگونه می شود برطرف کرد؟
این بحث درس��تی اس��ت و وقتی ما با آسیب هایی در 
ب��ازار و تولید مواجه می ش��ویم و در حوزه های مختلف 
با اتلاف ه��ای زیاد مواجهیم و ناکارآم��دی وجود دارد، 
باید به دنبال ریش��ه های این ناکارآمدی و عدم تعادل 
برویم. این ریشه ها به سیاست های اقتصادی دولت های 
مختلف برمی گردد و ریشه برخی ناکارآمدی ها در حوزه 
بخش خصوصی است. معتقدم اگر یک بازمهندسی در 
ارتباط با نقش دول��ت و بخش خصوصی در اقتصاد بر 
اس��اس چارچوب و مدل سیاست های اصل 44 صورت 
گیرد، می توانیم به اجماع و نتیجه خوبی برس��یم و اگر 
قرار اس��ت دولت در جایی وارد نشود و دخالتی در بازار 

نداش��ته باشد، این مسئله رعایت شود و جایی که برای 
بخش خصوصی در نظر گرفته شده، بخش خصوصی به 
طور جدی وارد ش��ود و مدیریت کار را در دست بگیرد 
و مسئولیت قبول کند. همان طور که اشاره کردید، ما 
نهادهای غیردولتی حمایت از حقوق مصرف کننده در 
کشور نداریم و این مسئولیت به دولت واگذار شده است. 
چه بس��ا اگر در کش��ور نهادهای غیردولتی حمایت از 
مصرف کننده داشتیم، بازار داخلی با کارآمدی بیشتری 
مواجه می ش��د، زیرا نهاده��ای نظارتی و حامی حقوق 
مصرف کننده غیردولتی به راحتی می تواند با تولیدکننده 
کالای معی��وب برخورد کند. اما چ��ون این نهاد وجود 

ندارد، این مسئولیت به دوش دولت است.

  البته در س�ال های اخی�ر وزارت بازرگانی تلاش 
کرده است نظارت بر بازار را به اصناف واگذار کند 
و خود وزارت بازرگانی نه در واردات مس�تقیم کالا 
نقش دارد و نه تمایلی به دخالت مس�تقیم در بازار 
دارد. طبیع�ی اس�ت که در دوران گ�ذار تنش ها و 
چالش های زی�ادی وجود خواهد داش�ت. آیا فکر 
نمی کنی�د وزارت بازرگان�ی به ج�ای پرداختن به 
مباح�ث تئوری و نهادینه س�ازی الزامات واگذاری 
مس�ئولیت ها به بخش خصوصی، بای�د جدی تر و 

عملیاتی تر وارد عرصه شود؟
بگذارید اعتقاد و نظر کارشناس��ی خود را شفاف اعلام 
کنم. وقتی ما قانونی تحت عنوان قانون سیاس��ت های 
اصل 44 داریم و مقام معظم رهبری شیوه اداره اقتصاد 
کش��ور را تعیی��ن و اب��لاغ کردند، همه م��ا در تمامی 
بخش های دولتی و خصوصی باید این مدل را بپذیریم 
و الزامات آن را فراهم کنیم. پرس��ش اینجاس��ت که با 
این الگو و این سیاس��ت ها و این قان��ون، باز هم وزارت 

فک�ر می کنم اصلاح ن�رخ ارز و افزایش 
مثبت ت�ری  اث�رات  ارز،  ن�رخ  تدریج�ی 
افزای�ش تعرفه ه�ا خواه�د  ب�ه  نس�بت 
داش�ت، چرا که اص�لاح ن�رخ ارز باعث 
تولي�د  و  صنع�ت  ش�دن  رقابت پذی�ر 
می ش�ود، اما اگ�ر دس�ت کاری تعرفه ها 
باعث محدود ش�دن رقابت پذیری شود، 

قاچاق را تش�دید می کند.
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  رضا کربلایی

بازرگانی باید نس��بت به بازرس��ی در بازار و دخالت 
ادامه دهد؟ به نظر من اصلا نیازی به حضور مستقیم 
وزارت بازرگانی در سطح بازرسی کالاها وجود ندارد. 
آیا وزارت بازرگانی باید واردکننده مستقیم کالاهای 
اساسی باش��د؟ اصلا این نیاز وجود ندارد. آیا ما باید 
خریدار گندم باشیم؟ به هیچ وجه. آیا ما باید سازمانی 
به عنوان س��ازمان حمای��ت از مصرف کننده دولتی 
داش��ته باش��یم؟ اصلا و به هیچ وجه. حرف من این 
است که بر اساس سیاست های اصل 44 قانون اساسی 
و فضای جدید اقتصاد کشور باید تک تک مأموریت ها 
و وظایف دولت و وزارت بازرگانی بر اساس این الگو و 
این سیاست ها مورد بازنگری و بازمهندسی قرار گیرد. 
البته نباید فراموش کنیم که در فرایند گذر از دوران 
تصدی گری ب��ه دوران اعمال حاکمیت با تلاطم ها و 
چالش هایی همراه هستیم، چرا که هنوز نهادسازی و 
الزامات آن فراهم نشده است. می خواهیم تنظیم بازار 
را به دست اصناف و بخش خصوصی واگذار کنیم، اما 
هنوز اصناف و بخش خصوصی آمادگی لازم را ندارد 

و ما اکنون در حال طی کردن مراحل گذار هستیم.

  س�ئوال آخر این اس�ت ک�ه ما اج�رای قانون 
هدفمن�د ک�ردن یارانه ه�ا را در پی�ش داریم و 
به ط�ور طبیعی بیش�ترین فش�ارها، انتقادها و 
تنش ها ب�ه ویترین اقتصاد ای�ران، یعنی وزارت 
بازرگانی برمی گردد. تا چ�ه اندازه فکر می کنید 
وزارت بازرگان�ی آماده اس�ت و آیا فکر می کنید 
دس�تگاه های دولتی اجم�اع و اتفاق نظ�ر را در 
اج�رای قان�ون حف�ظ خواهن�د کرد و ی�ا اینکه 
همه خود را پش�ت دیوار وزارت بازرگانی پنهان 

خواهند کرد؟
قانون هدفمند کردن یارانه ها اولا باید اجرا شود و دوم 
اینکه همه دستگاه های دولتی باید آمادگی لازم را در 
عمل نشان دهند و به مسئولیت های خودشان عمل 
کنند و س��ومین نکته حفظ و تقویت اجماع ملی هم 
در دول��ت و هم بین مردم برای انجام این کار مهم و 
حیاتی است. اما در ارتباط با مسئولیت وزارت بازرگانی 
به عنوان ویترین اقتصاد کشور، باید قبول کنیم که با 
واقعی شدن قیمت حامل های انرژی و هدفمند کردن 
یارانه ه��ا، بازار و فضای کس��ب وکار دچ��ار تغییراتی 
خواهد شد، اما برای اینکه مردم آسیب نبینند، وزارت 
بازرگانی بسته های حمایتی را در نظر گرفته است و 
به تصویب دولت هم رسانده است، مثل ذخیره سازی 
کالاهای اساس��ی و استراتژیک، و بس��ته حمایت از 
ص��ادرات غیرنفتی. در بحث ذخیره س��ازی کالاهای 
اساسی و استراتژیک مصوب شده است 2هزار میلیارد 
تومان کالا از محل تولید داخل و در صورت کس��ری 
از طریق واردات، در اقصی نقاط کش��ور ذخیره سازی 
شود تا چنانچه بازار در هر جایی و در مورد هر کالایی 
با کمبود مواجه ش��د، ای��ن کمبودها از طریق ذخایر 
جبران ش��ود. البته این ذخیره سازی توسط مباشران 
بخ��ش خصوصی، و ن��ه دولتی، ص��ورت می گیرد و 
وزارت بازرگانی در فرایند خرید و ذخیره سازی دخالت 
مستقیم و تصدی ندارد و تنها مدیریت ذخیره سازی 
کالاها را بر عهده دارد تا کالاهای ذخیره شده زمانی 
به بازار عرضه شود که شرایط غیرطبیعی در بازار رخ 
ده��د، اما قطعا در ش��رایط طبیعی و معمولی کالای 
ذخیره شده وارد بازار نخواهد شد. بنابراین وقتی این 
کالاها وراد بازار می ش��ود که قیمت ها ناگهان جهش 
غیرطبیعی داش��ته باشد و به دلیل کمبود کالا مردم 
دچار آسیب ش��وند و هدف این است که جلو شوک 

روانی در بازار گرفته شود. 

آی��ا تاکنون فک��ر کرده اید هزینه دیوان س��الاری 
دیوانه کننده در نظام اداری ایران برای اتخاذ یک 
تصمیم، به نتیجه رس��اندن یک جلسه و امضای 
یک نامه و درخواس��ت تا چه اندازه بر هزینه های 
کالاه��ا و خدم��ات می افزاید؟ هر روز در س��طح 
وزارتخانه ها و ادارات دولتی جلسات زیادی برای 
تصمیم س��ازی و تصمیم گیری های ریز و درشت 
برگزار می شود، کارتابل مدیران در سطوح مختلف 
پر است از نامه های در انتظار امضاء، ارباب رجوع 
در ش��کل مردم عادی، فع��الان اقتصادی، اعم از 
بازرگانان و تولیدکنندگان، منتظرند تا با دریافت 
چند امضاء گرهی از مش��کلات آنها برطرف شود 
و این نظم نا منظ��م در دنیای پیچیده و اقتصاد 
و کس��ب وکار پیچیده تر امروزی به گونه ای پیش 
می رود ک��ه هزینه های زیادی ب��ر اقتصاد و بازار 
و در س��طح کلان بر کل کش��ور تحمیل می کند 
و تش��کیل کمیته های مش��ترک و کارگروه ها و 
صدور دس��تورهای مختلف، نه تنها باری از دوش 
اقتص��اد برنمی دارد، بلکه ب��ر میزان آن می افزاید 
تا آنجا ک��ه برخی نماین��دگان مجلس از تبدیل 
شدن نهاد قانون گذار به ماشین تولید انبوه قانون 
گلایه دارند و سیل نامه های درخواستی به سمت 
وزی��ران اقتصادی و مدیران ارش��د برای برطرف 
کردن مش��کلات و تأمین خواس��ته ها بیش��تر و 

بیشتر می شود.
اما روی دیگر س��که اث��ر امضاءه��ا و پیامدهای 
تصمیم ها از تصویب قوانی��ن و مقررات گرفته تا 
صدور بخش نامه ها و دستورالعمل ها و مجوزها بر 
اقتص��اد ملی اس��ت که قابل تأمل و تدبر اس��ت. 
درس��ت فکر کرده ای��د که افزون ب��ر هزینه های 
ناشی از در انتظار امضاء ماندن، هزینه های ناشی 
از صدور امضای یک قانون گرفته تا یک دس��تور 
ساده اداری چه میزان بر کند شدن یا تند شدن 
رش��د اقتصادی ایران اثر می گ��ذارد؟ وقتی یک 
وزیر خ��ود می گوید گردش ی��ک نامه فوری در 
ساختمان وزارتخانه اش یک هفته طول می کشد 

و یا اینکه 300 آبدارچی در وزارتخانه مشغول به 
کارند، تکلیف کاملا مشخص است.

حتی فناوری های نوین ارتباطی و اطلاعاتی، نظیر 
اینترنت هم کمتر توانس��ته اس��ت از دالان های 
اداری کم کند و این مسئله نشان از یک دشواری 
ت��ازه در نظم بازار و اقتصاد ایران دارد و آن اینکه 
نظ��ام اداری حاکم بر اقتصاد و ب��ازار ایران هنوز 
هم برخاس��ته از دوران دولت های همه کاره است 
و گویا ابلاغ سیاس��ت های اصل 44 قانون اساسی 
و س��ایر سیاس��ت های کلان نظ��ام در مورد امور 
اداری و مدیریت بهینه کشور آن گونه که بایسته 

و شایسته است، جاری و ساری نشده است.
اینجاس��ت که حلقه های گمشده توسعه و بهبود 
فضای کس��ب وکار در نتیجه نظام ناکارآمد اداری 
نمایان می ش��ود و چاره این است که نظم تازه ای 
افکنده شود تا تنگناهای اداری اثرگذار بر قیمت 
تم��ام ش��ده کالاها و خدمات رفع ش��ود و اثرات 
کم��ی و کیف��ی در انتظار امضاء مان��دن مردم و 
فعالان اقتصادی س��نجیده ش��ود و اثر صدور هر 
امضاء ارزیابی گ��ردد و البته تأثیر مثبت و منفی 
هر سخن و اظهار نظر بر گستره بازار مورد مداقه 
ق��رار گیرد. بی تردید اگر بخواهیم هزینه ها را کم 
کنیم، باید دریابیم امضاءها تا چه اندازه اثرگذارند. 
اقتصاد ایران تا اندازه زیادی گرفتار امضاءس��ت؛ 
چه در صف امضاء شدن یا در جست وجوی راهی 
ب��رای کاس��تن از هزینه های امضاءه��ای منفی. 
اقتص��اد به امضاءهای طلایی بر اس��اس منطق و 
عقلانی��ت اقتصادی نی��از دارد، وگرنه امضاءهای 
طلایی بدون پشتوانه کارشناسی مخرب هستند. 
به نظر می رسد اکنون که دولت محترم با محوریت وزارت 
بازرگانی قصد دارد تا قیمت تمام شده کالاها و خدمات را 
کاهش دهد ، بهتر است نسبت به آسیب شناسی تاخیر 
در امضاها و همچنین تاثیر امضاها و محاسبه هزینه های 
ناش��ی از آن ب��ر اقتصاد و بازار اق��دام و راهی برای رفع 

چالش های پیش رو اندیشه کند. 


